

识字拼词赛道

Word Formation Challenge

(Class 5-12)

词汇是语言系统的重要组成部分，词汇积累量直接影响学习者的汉语综合水平。本赛道主要考查学生的组词能力与汉字书写能力，考查词汇均选自《HSK 标准教程》1-3 级，共计 100 个。

本赛道 5-8 年级共 20 题，每题 5 分，总分 100 分。选手需在规定时间内，从题目给出的 3 个汉字中选出 2 个，组合成汉语词汇并书写下来。

评分标准：每题组词正确得 3 分，汉字书写无误得 2 分，共 5 分；组词正确但汉字书写有误时，每写错 1 个汉字扣 1 分；错选、漏填，均不得分。

本赛道 9-12 年级共 25 题，每题 4 分，总分 100 分。选手需在规定时间内，从题目给出的 3 个汉字中选出 2 个，组合成汉语词汇并书写下来。

评分标准：每题组词正确得 2 分，汉字书写无误得 2 分，共 4 分；组词正确但汉字书写有误时，每写错 1 个汉字扣 1 分；错选、漏填，均不得分。

为便于选手备赛，本次竞赛考查的部分词语已整理汇总（详见附录 2）。

Vocabulary is an essential component of any language system, and the size of a learner's vocabulary directly affects their overall proficiency in Chinese. This challenge primarily assesses students' ability to form words and write Chinese characters. The vocabulary tested is drawn from HSK Standard Course Levels 1-3 and comprises 100 words in total.

For Classes 5-8, the challenge consists of 20 questions. Each question is worth 5 points, for a total of 100 points. Within the allotted time, contestants must choose two of the three Chinese characters provided in each question, combine them to form a Chinese word, and write the word down.

Scoring Criteria: For each question, 3 points are awarded for forming the correct word and 2 points for writing the Chinese characters correctly, for a total of 5 points.

If the word is formed correctly but one or more characters are written incorrectly, 1 point is deducted for each incorrect character. Incorrect selections or unanswered questions receive no points.

For Classes 9–12, the challenge consists of 25 questions. Each question is worth 4 points, for a total of 100 points. Within the allotted time, contestants must choose two of the three Chinese characters provided in each question, combine them to form a Chinese word, and write the word down.

Scoring Criteria: For each question, 2 points are awarded for forming the correct word and 2 points for writing the Chinese characters correctly, for a total of 4 points. If the word is formed correctly but one or more characters are written incorrectly, 1 point is deducted for each incorrect character. Incorrect selections or unanswered questions receive no points.

To help contestants prepare for the competition, some of the words that may be tested have been compiled and organized in Appendix 2.

识字拼词赛道样例

Sample Questions: Word Formation Challenge

请从三个汉字中选择合适的字，组成一个词语，填写在横线上（请写汉字）。

Select two appropriate Chinese characters from the three provided, combine them to form a word, and write the word on the blank line in Chinese characters.

	yún	bái	fēi	
1. 字:	云	白	非	词语→ _____
	shuǐ	hé	gǒu	
2. 字:	水	河	苟	词语→ _____
	péng	kāi	xīn	
3. 字:	朋	开	心	词语→ _____
	niǎo	xiǎo	táo	
4. 字:	鸟	小	逃	词语→ _____

参考答案 Answer key:

1. 白云 2. 河水 3. 开心 4. 小鸟

附录二：题库

Appendix 2: Question Bank

01. bái tiān 白天	02. bāo zi 包子	03. chāo shì 超市	04. xué shēng 学生	05. diàn huà 电话
06. dōng xī 东西	07. duō shǎo 多少	08. fēi jī 飞机	09. fáng jiān 房间	10. fàn diàn 饭店
11. gāo xìng 高兴	12. hàn yǔ 汉语	13. hǎo kàn 好看	14. huǒ chē 火车	15. jīn tiān 今天
16. jué de 觉得	17. kě yǐ 可以	18. lǎo shī 老师	19. méi yǒu 没有	20. miàn bāo 面包
21. míng zì 名字	22. míng tiān 明天	23. niú nǎi 牛奶	24. nǚ shì 女士	25. péng yǒu 朋友
26. nà lǐ 那里	27. píng guǒ 苹果	28. qǐ chuáng 起床	29. rèn shi 认识	30. shàng wǔ 上午
31. shàng xué 上学	32. shǒu jī 手机	33. shū diàn 书店	34. shuǐ guǒ 水果	35. shuō huà 说话
36. tiān qì 天气	37. wǎn shàng 晚上	38. xiǎo shí 小时	39. xiān shēng 先生	40. xiàn zài 现在
41. xǐ huān 喜欢	42. xīng qī 星期	43. bàn fǎ 办法	44. xué xiào 学校	45. xué xí 学习
46. zài jiàn 再见	47. zǎo shàng 早上	48. zhèng zài 正在	49. zhī dào 知道	50. zhōng guó 中国
51. zhōng xué 中学	52. zhōng wén 中文	53. ài hào 爱好	54. chē zhàn 车站	55. chū lái 出来
56. cóng xiǎo 从小	57. dǎ chē 打车	58. dǎ kāi 打开	59. dàn shì 但是	60. dì tiě 地铁
61. gào sù 告诉	62. guò nián 过年	63. hóng chá 红茶	64. jī chǎng 机场	65. jī piào 机票
66. jiè shào 介绍	67. jiǔ diàn 酒店	68. kāi shǐ 开始	69. kǎo shì 考试	70. kuài lè 快乐
71. lán qiú 篮球	72. lǚ yóu 旅游	73. nǎi chá 奶茶	74. pǎo bù 跑步	75. shēn tǐ 身体
76. shǒu biǎo 手表	77. suī rán 虽然	78. tiào wǔ 跳舞	79. xī wàng 希望	80. xìng míng 姓名
81. yán sè 颜色	82. yào diàn 药店	83. yǐ jīng 已经	84. zì jǐ 自己	85. ā yí 阿姨
86. bān jiā 搬家	87. bāng zhù 帮助	88. běi fāng 北方	89. bǐ rú 比如	90. biàn huà 变化
91. bié rén 别人	92. cān jiā 参加	93. cǎo dì 草地	94. chèn shān 衬衫	95. chí dào 迟到
96. dàn gāo 蛋糕	97. cōng míng 聪明	98. dì tú 地图	99. diàn tī 电梯	100. dòng wù 动物